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Ú S T N Í 
 

 

INT. č. 34/1 – Mgr. Marta Gellová 
– interpelace směřovala na radní Johnovou 

 

ve věci 

- Naplňování prorodinné politiky HMP. 

 

na interpelaci reagovala radní Johnová 

 

stenozáznam + písemná interpelace předána radní Johnové k písemné reakci 
 

Stenozáznam: 

 

Nám. Scheinherr: Tak děkuji, tímto končíme interpelace občanů. A přecházíme 

k interpelacím zastupitelů. Je tu pouze jedna interpelace, a to od kolegyně Marty Gellové  

na paní radní Johnovou ve věci naplňování prorodinné politiky hlavního města Prahy. Prosím, 

máte 3 minuty. 

 

P. Gellová: Děkuji za slovo. Vážená paní radní, já bych prvně chtěla poděkovat  

za vaši reakci ke svému tisku k prorodinné politice a na podporu pražských rodin. Nemůžu se 

však zbavit dojmu, že politika této koalice na podporu rodin s dětmi, zejména samoživitelů 

nebo neúplných rodin, zkrátka neexistuje. A pokud existuje, tak je neviditelná. 

Když si zadáte do vyhledávače „politika na podporu rodin Praha“, nevyjede vám skoro 

nic. Vyjede vám text grantového programu, seznam komunitních center na podporu rodiny, 

koncepce rodinné politiky 2009 – 2010 a dokument Základní směry prorodinné politiky  

na období 2021-22. To je vše. 

Předem bych ráda řekla, že moje interpelace není konfrontační, naopak. Je možné,  

že mi něco uteklo, přestože toto téma sleduji. A budu velmi ráda, paní radní, když mi 

informace doplníte. Samozřejmě jsem zaregistrovala, že na dnešní jednání předkládáte  

ke schválení dotace z programu v oblasti rodinné politiky pro rok 2022 a v tomto bodu budu 

mít konkrétní dotazy. Ale ráda bych se nyní zaměřila na váš strategický dokument – Základní 

směry prorodinné politiky na období 2021-22, jeho naplňování a podporu ohrožených skupin 

samoživitelů  

a neúplných rodin v rámci něj. 

Protože předpokládám, že je to asi nejaktuálnější dokument, o který se jako Rada  

při naplňování rodinné politiky opíráte, v rámci tohoto strategického dokumentu uvádíte,  



že v Praze v tuto chvíli existuje 38 komunitních center na podporu rodin. A že dostupnost 

komunitních center je nedostatečná a že stejně to vidí i městské části. 

Také uvádíte, že komunitní centra pro rodinu jako prvek preventivní podpory rodinám 

nemá jasně stanovené místo v systému a s tím souvisí absence jasného finančního 

mechanismu. Centra jsou financována ze zdrojů zakladatelů, dárců a grantových programů. 

Ráda bych se tedy zeptala, co konkrétně hlavní město Praha podniká v této oblasti,  

co jste udělali pro to, aby tato centra měla jasné umístění v systému. Co je podle vás ten jasný 

mechanismus financování. A prosím o informaci, pokud ji máte k dispozici, kolik z těchto 

komunitních center zaměřených na rodinu se věnuje rodičům, samoživitelům a pracuje s nimi. 

Dále v kapitole předškolní vzdělávání uvádíte, že 20 % ze všech dětských skupin v ČR 

je právě v hlavním městě. Jejich celková kapacita je asi 1000 míst, což je nedostatečné. Chci 

se tedy zeptat, jaké aktivity podnikáte v rámci navyšování kapacit, zda se koordinujete 

s městskými částmi a pracujete na tom, aby dětské skupiny vznikaly tam, kde jsou potřeba  

a kapacita byla dostatečná. 

V rámci hlavních cílů píšete o pomoci rodinám samoživitelů, rodinám ohrožených 

chudobou, ale v dokumentu nepíšete jak. Mohu vás poprosit tedy o informaci, jakým 

konkrétním způsobem plánujete tyto ohrožené skupiny podporovat? 

Co se týče konkrétních institucionálních opatření, tak píšete o vzniku komise 

prorodinné politiky jako o rychlém opatření. V seznamu komisí Rady jsem ji ale nenašla,  

a proto bych se chtěla zeptat, proč tato komise ještě nevznikla. A pokud někdy vznikne, 

budou tam mít zastoupení i opoziční strany? 

Zmiňujete tam také platformu pro rodinnou politiku. 

 

Nám. Scheinherr: Prosím o poslední větu. 

 

P. Gellová: Vím, že jsem položila hodně otázek. A ještě mám několik dalších, na které 

už mi nezbývá čas. Ráda bych vás tímto, paní radní, poprosila o písemnou odpověď včetně 

všech předložených informací. Předem velmi děkuji. 

 

Nám. Scheinherr: Tak paní radní odpoví. 

 

P. Třeštíková: Já bych, paní kolegyně, ráda poděkovala za tuto interpelaci  

a za zvednutí tématu prorodinná politika na tomto fóru. A to z toho důvodu, že naše koalice,  

o které vy se vyjadřujete tak, že se tomu tématu nevěnuje, je od roku 2009 první, která se 

tímto tématem vůbec zabývat začala. 

Když jste říkala, že nejaktuálnější dokument jsou, jak jste citovala, Základní směry 

prorodinné politiky hlavního města na léta 2021-22, tak to je první dokument od roku 2009, 

které toto fórum schvalovalo. Mohli jste se tomu věnovat ve volebních obdobích, která byla 

taková, že jste byli součástí vládní koalice. A je velká škoda, že jste to nedělali, protože  

na poli prorodinné politiky je opravdu spousta práce. 

Především je potřeba si říct, že tady byla pouze jedna jediná osoba, která se věnovala 

prorodinné politice z pozice administrátorky grantů, a to je všechno. Víc tady nikdo nebyl, 

kdo by se na úrovni hlavního města mohl tomuto tématu věnovat. Podle toho také vypadala 

prorodinná politika v minulých volebních obdobích. Prostě se tomu nikdo nevěnoval. 

To já jsem zásadním způsobem změnila, takže dneska existuje na odboru sociálních 

věcí celý tým lidí, kteří se prorodinné politice konečně mohli začít věnovat. Upozorňuji na to, 

že v době, kdy jsme řešili především dopady pandemie, to bylo enormně náročné, ještě také 

pod tlakem snižování počtu zaměstnanců. Navzdory tomu se podařil rozšířit počet těch lidí, 

kteří se tomu věnují. Díky projektům, které jsem nechala připravit, díky spolupráci 



s neziskovými organizacemi, které jsou ochotné podílet se na financování dalších 

personálních kapacit. Lidí, kteří by se věnovali prorodinné politice. 

Takže opravdu nemohu absolutně souhlasit s tím, že se prorodinné politice tato koalice 

nevěnuje. Není to pravda. Naopak, ve srovnání s jinými koalicemi se věnujeme podstatně víc. 

Na celou řadu písemnou dotazů samozřejmě ráda odpovím. Nebudu tady zdržovat tím,  

že bych tady držela přednášku o tom, co všechno se bude odehrávat. Předpokládám, že text té 

interpelace dostanu do ruky a domluvím se s paní ředitelkou odboru sociálních věcí,  

aby nechala zpracovat odpovědi. Děkuji za pozornost.  

 

Nám. Scheinherr: Děkuji, máte zájem o doplňující dotaz? Ano, prosím. 

 

P. Gellová: Já bych jenom paní radní chtěla poděkovat za informace a za ujištění. 

Děkuji tady předem i za vypracování těch písemných odpovědí. 

 

Nám. Scheinherr: Tak děkuji a tímto tedy ukončujeme interpelace zastupitelů. 

Vracíme se k projednávaným bodům. Máme tady pevně zařazený bod a tamhle vidím 

technickou paní kolegyně Udženija. 

 

 
Písemný text 

 

INTERPELACE NA NAPLŇOVÁNÍ PRORODINNÉ POLITIKY HL. M. PRAHY  

NA RADNÍ JOHNOVOU  

Vážená paní radní,  

 Předně děkuji za Vaše vyjádření k mému návrhu tisku k prorodinné politice na podporu 

pražských rodin. Nemůžu se však zbavit dojmu, že politika této koalice na podporu rodin  

s dětmi, zejména samoživitelů nebo neúplných rodin, v hlavním městě zkrátka neexistuje  

a pokud existuje, tak je prostě neviditelná.  

 Když si zadáte do vyhledávače politika na podporu rodin Praha, nevyjede Vám skoro nic. 

Vyjede Vám text grantového programu, seznam komunitních center na podporu rodiny, 

Koncepce rodinné politiky 2009- 2010 a dokument Základní směry prorodinné politiky  

na období 2021 – 2022 – to je vše.  

 Předem bych ráda řekla, že moje interpelace není konfrontační, naopak, je možné, že mi 

něco uteklo, přestože toto téma sleduji a budu velmi ráda, paní radní, když mi informace 

doplníte. Samozřejmě jsem zaregistrovala, že na dnešní jednání předkládáte ke schválení 

dotace z Programu v oblasti rodinné politiky pro rok 2022, a v tomto bodě budu mít konkrétní 

dotazy, ale ráda bych se nyní zaměřila na Váš strategický dokument Základní směry 

prorodinné politiky na období 2021 - 2022, jeho naplňování a podporu ohrožených skupin 

samoživitelů a neúplných rodin v rámci něj, protože předpokládám, že je to asi nejaktuálnější 

dokument, o který se nyní jako rada při naplňování rodinné politiky opíráte.  

 V rámci tohoto strategického dokumentu uvádíte, že v Praze v tuto chvíli existuje  

38 komunitních center pro podporu rodin, a že dostupnost komunitních center je 

nedostatečná, a že stejně to vidí i městské části. Taky uvádíte, že komunitní centra pro rodinu, 

jako prvek preventivní podpory rodinám nemá jasně stanovené místo v systému a s tím 

souvisí absence jasného finančního mechanismu. Centra jsou financována ze zdrojů 

zakladatelů, dárců a grantových programů. Ráda bych se tedy zeptala, co tedy konkrétně 

hlavní město Praha podniká v této oblasti? Co jste udělali proto, aby tato centra měla jasné 

umístění v systému? Co je podle Vás ten jasný mechanismus financování? A prosím  

o informaci, pokud ji máte k dispozici - kolik z těch komunitních center zaměřených  

na rodinu se věnuje rodičům samoživitelům a pracuje s nimi?  



 Dále v kapitole předškolní vzdělávání uvádíte, že 20 % ze všech dětských skupin v ČR je 

právě v hlavním městě, jejich celková kapacita je cca 1.000 míst, což je nedostatečné. Chci se 

tedy zeptat, jaké aktivity podnikáte v rámci navyšování kapacit, zda se koordinujete  

s městskými částmi a pracujete na tom, aby dětské skupiny vznikly tam, kde jsou potřeba,  

a kapacita byla dostatečná?  

 V rámci hlavních cílů píšete o pomoci rodinám, samoživitelům, rodinám ohrožených 

chudobou, ale v dokumentu nepíšete jak. Mohu Vás poprosit o informaci, jakým konkrétním 

způsobem plánujete tyto ohrožené skupiny podporovat?  

 Co se týče konkrétních institucionálních opatření, tak píšete o vzniku komise prorodinné 

politiky, jako o rychlém opatření, v seznamu komisí rady jsem ji ale nenašla, proto bych se 

ráda zeptala, proč tato komise ještě nevznikla a pokud někdy vznikne, budou tam mít 

zastoupení i opoziční strany? Zmiňujete tam také platformu prorodinnou politiku, ta už byla 

založena?  

 V dokumentu dále uvádíte, že hl. m. Praha chce posílit svoje vlastní prorodinná opatření,  

že proběhne audit na naplňování základních prorodinných opatření v zaměstnavatelské oblasti 

a v oblasti prorodinných aktivit, mohla bych výsledky tohoto auditu prosím obdržet?  

 Píšete i o vytvoření mapy existujících prorodinných benefitů a rodinných slev a podpůrných 

programů, včetně pomoci komunitních center, o výzkumu zaměřenému na potřeby pražských 

rodin, a vytvoření portálů pro informace o podpoře rodin, tak bych poprosila, zda bych tuto 

mapu a výsledky průzkumu mohla taktéž dostat. Odkaz jsem se snažila sama vyhledat,  

ale neúspěšně, tak prosím, zda byste mě mohla nasměrovat, kde tento portál najdu.  

 Na úplný závěr bych Vás ještě ráda požádala, o soupis všech aktivit, které hlavní město 

Praha dělá pro podporu samoživitelů, neúplných rodin a rodin na pokraji chudoby.  

 Protože vím, že jsem položila hodně otázek, a některé byly velmi detailn,í poprosím paní 

radní o písemnou odpověď, včetně všech požadovaných informaci.  

 

Předem děkuji.  

 

Zastupitelka Marta Gellová  

 

24.2.2022 
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 Praha 22. března 2022 
 Váš dopis zn.: Interpelace č. 34/1/Z 
 Č. j.: MHMP  502625/2022 
 Počet listů/příloh: 3/0 
  
Vážená paní Gellová, 
 
odpovídám tímto písemně na Vaši interpelaci přednesenou na 34. jednání Zastupitelstva hlavního 
města Prahy dne 24. 2. 2022. Interpelace směřovala na přehled konkrétních provedených opatření 
v rámci koncepčního materiálu „Základní směry prorodinné politiky hlavního města Prahy na 
období 2021- 2022“. Současně také reaguji i na Váš dopis ze dne 15. 3. 2022, kterým urgujete 
odpověď. 
 
Jsem ráda, že chápete podmínky, v nichž už víc jak dva roky pracujeme – nejdříve pandemie 
covidu, a nyní navíc dopady ruské invaze na Ukrajinu. I přes to postupujeme v plnění úkolů včetně 
těch, které vyplývají z výše uvedeného koncepčního materiálu. 
 
Tisk, kterým bude založena Komise prorodinné politiky, je zpracováván příslušným odborem 
Magistrátu. Odbor sociálních věcí aktuálně projednává složení Platformy prorodinné politiky. Co 
se personálního zajištění týče, odbor sociálních věcí přijal v rámci jednoho z evropských projektů 
socioložku, která připravuje vznik analytických dokumentů potřebných pro vytvoření koncepce 
prorodinné politiky pro období od roku 2023. Byla rovněž vytvořena nová pozice koordinátorky 
prorodinné politiky. 
 
V kompetenci ředitele magistrátu Ing. Martina Kubelky, Ph.D. a odboru personálního je 
provedení auditu vlastních prorodinných opatření a opatření pro slaďování profesního a rodinného 
života. Tyto aktivity jsou směrem do úřadu uplatňovány a vyhodnocovány. V současné době 
právě probíhá sběr dat v rámci tohoto auditu mezi pracovníky úřadu. Již delší dobu má úřad 
stanoveny různé benefity, které napomáhají slaďování pracovního a rodinného života a dělají i v 
tomto ohledu z Magistrátu dobrého zaměstnavatele. 
 
Magistrát má zřízenu vlastní dětskou skupinu jako jednu z forem benefitů. Na konci minulého 
volebního období byla projednávána zákonná úprava řešící další existenci dětských skupin. Ty se 
nakonec podařilo zachránit, byla schválena novela příslušného zákona. Naše aktivita se tak může 
odvíjet až od schválení novely, jelikož do té doby nebylo jasné, zda dětské skupiny budou 
pokračovat, či nikoliv, a veškerá energie mohla být spojena toliko se snahou podpořit jejich 
zachování. Na státní úrovni prozatím zůstává i otázka financování dětských skupin. Hl. město 
samozřejmě zřizování dětských skupin podporuje a komunikuje o nich i s městskými částmi. 
Podporujeme a poskytujeme také poradenství spojené s jejich otevřením a chodem, pokud se 
jedná o formální stránku. 

HLAVNÍ MĚSTO PRAHA 
Mgr. Milena Johnová 
Radní hlavního města Prahy pro oblast sociální politiky a 
zdravotnictví 

*MHMPXPI8PT5F* 
MHMPXPI8PT5F 
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Uvedená komunikace s městskými částmi je zajištěna přímo v konkrétních bodech i obecně, a to 
v rámci nyní realizovaného kolečka rozhovorů na úrovni radních a odborů sociálních věcí. Jedním 
z projednávaných témat na každém tomto setkání je i otázka rodinné politiky, potřeb týkajících 
se rodinných a komunitních center, sociálních služeb, dětských skupin, apod. 
 
Pokud jde o síť rodinných a komunitních center, jejich zástupci jsou také, mimo jiných odborníků, 
navrženými členy Platformy. V rámci komunikace s městskými částmi máme vytipovány potřeby 
doplnění sítě rodinných a komunitních center nebo jejich optimalizace, aby možnost využívat 
jejich služby byla, pokud možno, dostupná kdekoliv na území hl. města. Městské části pak 
podpoříme v jednáních se stávajícími provozovateli, nebo zájemci o otevření nových center. 
Finanční podpora rodinných a komunitních center prostřednictvím dotačního programu rodinné 
politiky hl. města již také tvoří dlouholetou součást přístupu hl. města k tomuto segmentu nabídky 
prorodinných služeb. V jiných dotačních programech bylo pilotně ověřováno víceleté 
financování, které bude vyhodnocováno i pro možnost využití v dotačním programu rodinné 
politiky. Nemám informaci o tom, že by některé z rodinných center bylo zaměřeno výhradně na 
skupinu samoživitelů (sólo rodičů). 
 
Základní směry prorodinné politiky hl. města pro období 2021-2022 měly zejména dostat opět do 
středu zájmu otázku rodinné politiky a nastartovat kontinuální zájem o tuto problematiku a 
realizaci prvních konkrétních opatření, na která bude v následujících obdobích navázáno ku 
prospěchu všech konkrétních skupin obyvatel, kteří jsou objektem prorodinné politiky. Přispět 
k tomu má i plánovaná mapa prorodinných benefitů a zřízení a aktualizování obsahu 
prorodinného portálu hlavního města Prahy, což jsou další úkoly pracovníků Magistrátu hl. m. 
Prahy věnujícím se agendám rodinné politiky. 
 
Většina opatření uvedených v Základních směrech prorodinné politiky hl. m. Prahy pro období 
2021-2022 jsou termínována ke dni 30. 6. 2022 nebo jiným specifickým datům. V současné době 
probíhá jejich realizace v rozsahu výše uvedeného. 
 
Na závěr bych ráda upozornila, že předchozí koncepční materiál hlavního města Prahy byl 
schválen v březnu 2009. Od té doby se politické vedení města o potřeby rodin nezajímalo. 
 
S podzravem 
 
 
 
Mgr. Milena Johnová 
Radní hl. m. Prahy pro oblast sociální politiky a zdravotnictví 
podepsáno elektronicky 
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Vážená paní 
Mgr. Marta Gellová 
Zastupitelka za ANO 2011 
Marta.Gellova@praha.eu 
 

Sídlo: Mariánské nám. 2/2, 110 01 Praha 1 
Tel: 236002990, kontaktní centrum: 12 444 
E-mail: milena.johnova@praha.eu, IS DS: 48ia97h 


